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Morgan Stanley:
Bãncile italiene
au nevoie de zece ani
ca sã-ºi reducã
împrumuturile
neperformante

Bãncile din Italia ar putea avea ne-
voie de o perioadã de zece ani ca
sã-ºi reducã nivelul creditelor neper-
formante (NPL) pânã la media euro-
peanã, sunt de pãrere specialiºtii
Morgan Stanley, care considerã cã
înfiinþarea unei “bãnci rele” ar ajuta
acest proces.

Bãncile din Italia au NPL-uri de
349 de miliarde de euro, sumã care
reprezintã o treime din totalul credi-
telor neperformante din Europa.

Morgan Stanley noteazã: “Cre-
dem cã a fost fãcut un progres În Ita-
lia, dar vulnerabilitãþile se menþin”.

Analiºtii bãncii americane sunt de
pãrere cã înfiinþarea unei “bãnci
rele” în Italia sau a unei companii de
management al activelor, care sã be-
neficieze de finanþare de la stat, ar fi
un pas important cãtre rezolvarea
problemei NPL-urilor. Ideea unei
“bãnci rele” este susþinutã de institu-
þiile UE, inclusiv de BCE ºi autorita-
tea bancarã regionalã, însã se loveºte
de opoziþia Germaniei.

Sãptãmâna trecutã, guvernatorul
Bãncii Italiei, Ignazio Visco, a salu-
tat propunerea UE de înfiinþare a
unor vehicule susþinute de stat pen-
tru cumpãrarea de NPL-uri de la
bãnci, dar a declarat cã participarea
la acestea ar trebui sã fie voluntarã.
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PREªEDINTELE CEC BANK REACÞIONEAZÃ LA AFIRMAÞIILE LUI LUCIAN ISAR:

“Vulpea care nu ajunge
la struguri zice cã sunt acri”

(Interviu cu domnul Radu Graþian Gheþea, preºedintele CEC Bank)

l CEC Bank intenþioneazã sã încheie acest an cu un profit de trei cifre l Preºedintele CEC Bank:
“Când EBA va face miºcãri ºi va constata cã este posibilã o relaxare a dobânzilor, atunci acest lucru
se va întâmpla ºi la noi” l Radu Gheþea: “La Romcab, am început executarea silitã, am executat o
serie dintre garanþii ºi continuãm sã executãm alte garanþii”

Reporter: Cum a încheiat CEC
Bank primul semestru al anului în
curs, din punct de vedere finan-
ciar?

Radu Graþian Gheþea: La acest
moment, nu avem cifre auditate, dar
situaþiile financiare au fost finalizate
ºi, pânã la sfârºitul lunii august, când
vom avea ºi opinia auditorului, pot
sã vã spun cã rezultatele sunt mulþu-
mitoare ºi ne dau certitudinea cã ne
vom atinge þintele pe care ni le-am

stabilit pentru 31 decembrie. La 30
iunie avem un profit brut de 109,6
milioane lei. Solvabilitatea se menþi-
ne pe palierul pe care noi îl conside-
rãm de utilizare eficientã a capita-
lului, ºi anume la 15,24%. Suntem
peste nivelul reglementat, men-
þinându-ne într-o zonã care reflectã
eficienþã, pentru cã dacã ai o solvabi-
litate de 30%, atunci înseamnã, în
termeni vulgari, cã “dormi” pe capi-
tal. Aºa se întâmplã la bãncile care

sunt la început de activitate - au o
solvabilitate foarte mare -, sau la
bãnci care îºi schimbã strategia de pe
un segment de piaþã pe altul ºi
stagneazã, la un moment dat.

Dar când eºti în activitate, cu mo-
toarele turate, solvabilitatea, în opi-
nia mea, nu trebuie sã depãºeascã
17-18%. Dacã ne uitãm la soldul
depozitelor, acesta aratã din nou cã
suntem o bancã perceputã foarte
bine de cãtre clienþi. Avem o

creºtere de 3,6% faþã de sfârºitul
anului 2016, în condiþiile în care
dobânzile sunt la un nivel foarte
mic, iar noi nu suntem în topul bãn-
cilor care oferã dobânzi mari. Acest
lucru înseamnã cã suntem percepuþi
ca bancã sigurã.

Au consemnat

EMILIA OLESCU

ºi ANCUÞA STANCIU

(continuare în pagina 7)

În loc sã distrugem
pilonul II de pensii,

mai bine
sã-l consolidãm

Nu o singurã datã, guverna-
rea PSD-ALDE a lansat
mesaje confuze cu privire

la viitorul pilonului II de pensii.
Pentru orice guvern socialist, orien-
tat spre consum, miliardele de euro
acumulate la pilonul II de
pensii sunt o tentaþie prea
mare pentru a nu da naºtere
la ideea (proastã) de a le
prelua la buget.

În realitate, dacã , cu ade-
vãrat, guvernarea
PSD-ALDE ar fi interesatã
de soarta viitoarelor genera-
þii de pensionari, atunci ar fi
bine sã acþioneze pentru consolida-
rea pilonului II de pensii, astfel încât,
într-o perspectivã mai lungã de timp,
sã ajungem sã renunþãm la pilonul I
de pensii , în favoarea pilonului II de
pensii.

Este cunoscut cã pilonul I de pensii
este aºezat pe principiul transferului
de resurse de la o generaþie la alta: cei
care astãzi sunt activi plãtesc contri-
buþii la fondul de pensii, din care se
achitã pensiile la cei care sunt la pen-
sie. Acest sistem de pensii a funcþio-
nat bine, atât timp cât numãrul celor
care erau activi era mult mai mare
decât numãrul celor aflaþi la pensie.
La un raport de 5 la 1, dacã doreai ca
pensia medie sã fie 50 % din salariul
mediu , atunci contribuþia la fondul
de pensii ar fi trebuit sã fie de 10% din
salariul mediu. În momentul când ra-
portul este 1 la 1, situaþie în care se
aflã România, contribuþia ar trebui sã

ajungã la 50% din salariul mediu pen-
truaasiguraopensiede50% dinacest
salariu. Evident, într-o asemenea si-
tuaþie, nicio activitate economicã nu ar
mai putea fi competitivã. Ca atare,
subvenþionareadecãtrebugetul de stat

a fonduluidepensii lapilonul
I este inevitabilã.

Un alt argument în defa-
voarea pilonului I de pensii
este mobilitatea accentuatã
a forþei de muncã din Rom-
ânia , în cadrul pieþei unice
din Uniunea Europeanã ºi în
afara acesteia. În prezent, ce-
lor care lucreazã perioade

de timp diferite , în mai multe þãri din
Uniunea Europeanã, li se recunoaºte
vechimea în muncã, cumulându-se
numãrul de ani lucraþi în fiecare þarã,
dar drepturile de pensie urmeazã a fi
primite din sisteme de pensii diferite
, în funcþie de reglementãrile din þã-
rile respective.

De aceea, pilonul II de pensii ,
care este aºezat pe principiul acumu-
lãrii fondului de pensii în conturile
individuale ale fiecãrei persoane, pe
tot parcursul vieþii sale active, este
mult mai potrivit pentru noile condi-
þii în care se aflã forþa de muncã din
România. Aceste acumulãri de fon-
duri în conturile individuale, gestio-
nate de fonduri de pensii private,
sunt multiplicate prin investiþiile
efectuate, sub supravegherea Auto-
ritãþii de Supraveghere Financiarã
(ASF).

(continuare în pagina 6)

PREMIERUL MIHAI TUDOSE:

“Vom legifera impozitarea
multinaþionalelor în þara unde fac profit”

Þara noastrã va implementa Direc-
tiva UE care priveºte plata impozitu-
lui de cãtre multinaþionale în statul
unde îºi realizeazã profitul, a anunþat,
ieri, dupã ºedinþa de Guvern, premie-
rul Mihai Tudose. Oficialul a menþio-
nat, citat de News.ro, cã aceasta este o
mãsurã compensatorie pentru renun-
þarea la impozitul pe cifra de afaceri,
scopul fiind evitarea diminuãrii bazei
de impozitare de cãtre companiile
care încearcã sã eludeze statul român
la plata contribuþiilor.

Tudose a explicat cã Executivul a
renunþat la ideea impozitului pe cifra
de afaceri, dar cã ideea ca firmele
care încearcã sã evite taxarea nu va fi
abandonatã: “În programul de gu-
vernare (n.r. impozitul pe cifra de
afaceri) a fost pus nu ca scop în sine,
ci ca mijloc, de a încerca sã evitãm
anumite zone în care anumiþi actori

economici pur ºi simplu au impresia
cã sunt mai dibaci ca noi. Pânã acum
le-a ieºit. Vom avea grijã sã nu le mai
iasã de acum încolo”.

Domnia sa a afirmat cã una dintre
soluþii este implementarea Directivei
Europene care luptã împotriva “dimi-
nuãrii fãrã just temei a bazei de impo-

zitare” ºi care are, în subsidiar, preve-
deri precum cea privind plata impozi-
tului acolo unde se face profitul.

Mihai Tudose a amintit ºi mãsuri-
le adoptate împreunã cu Ministerul
Finanþelor Publice ºi cu ANAF, pri-
vind integrarea bazelor de date din
sistemul financiar-fiscal, pentru a se
ºti în timp real “miºcarea banilor”.

“Vom putea urmãri cum pleacã
banii nejustificat din þarã ºi sã gãsim
o modalitate, împreunã cu colegii
europeni, de a impozita acest lucru.
În fapt, sunt agenþi economici foarte
mari, foarte frumoºi, care trãiesc
foarte bine, care de 10 ani raporteazã
senin cã nu au avut niciun leu profit.
Va trebui sã avem un tip de compor-
tament faþã de aceºtia”.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 3)

ªEFUL PIRAEUS BANK:

“Vindem subsidiarele din România,
Bulgaria ºi Serbia”

Obiectivul principal al Pirae-
us Bank îl reprezintã redu-
cerea expunerii la subsidia-

rele bancare internaþionale din
România, Bulgaria ºi Serbia ºi la ac-
tivele nebancare elene care nu sunt
de bazã ºi, dacã vom implementa
asta fãrã sã fie afectat capitalul,
efectul asupra bilanþului va fi pozi-
tiv, a afirmat noul director general al
Piraeus Bank, Christos Megalou,
într-un interviu acordat Bloomberg,
citat de Agerpres.

Cel mai mare grup bancar elen,
Piraeus Bank, a prezentat recent pla-
nul strategic “Agenda 2020", con-

form cãruia vor fi vândute afacerile
din Balcani (România, Bulgaria,
Serbia, Albania ºi Ucraina) ºi va fi
redus portofoliul de credite neper-
formante (NPL).

Noua conducere a înfiinþat o unita-

te separatã care va gestiona situaþia
caselor obþinute în urma punerii sub
sechestru ºi vânzarea unor active. Pe
lângã subsidiarele din Balcani, Pirae-
us vrea sã renunþe la participaþiile de-
þinute în compania de transport naval
Hellenic Seaways ºi la douã ferme pi-
scicole din Grecia, Selonda ºi Nireus.

Pânã la sfârºitul anului, grupul
bancar elen trebuie sã scape de cre-
dite neperformante în valoare de pa-
tru miliarde de euro (4,6 miliarde de
dolari), conform planurilor de re-
structurare convenit cu Uniunea
Europeanã. (A.G.)

(continuare în pagina 8)

CEC Bank intenþioneazã sã
încheie acest an cu un profit
de trei cifre, ne-a spus, într-un
amplu interviu pe care ni l-a
oferit cu amabilitate, domnul
Radu Graþian Gheþea,
Preºedintele Bãncii. Printre al-
tele, domnia sa ne-a precizat:
“Pentru anul în curs, avem
douã þinte principale ºi o a tre-
ia secundarã. Þintele principa-
le se referã la un profit care sã
fie de trei cifre ºi la creºterea
volumului creditelor nou acor-
date. În subsidiar, ne dorim sã
ne menþinem în top ºase bãnci
din România”.

THEODOR

STOLOJAN

Marea Britanie ºi UE au început a doua
rundã de negocieri pentru Brexit

Negociatorii Marii Britanii ºi
cei ai Uniunii Europene
(UE) s-au întâlnit, ieri, la

Bruxelles, pentru cea de-a doua run-
dã de discuþii privind ieºirea Rega-
tului Unit din blocul comunitar
(Brexit), ambele pãrþi angajându-se
sã abordeze în profunzime subiecte-
le esenþiale, conform Reuters. Acea-
stã rundã va dura patru zile ºi pri-
veºte teme legate de drepturile cetã-
þenilor, acordul financiar ºi frontiera
cu Irlanda de Nord.

David Davis, ministrul britanic pen-
tru Brexit, a afirmat: “Amavut un înce-
put bun luna trecutã (n.r. – la lansarea
oficialã a discuþiilor), dar acumvremsã
pãtrundem în substanþa acestui subiect.
Pentrunoi, acumesteextremde impor-
tant sã obþinem un progres. Este timpul
sã trecem la lucru ºi sã avem negocieri
de succes”.

Negociatorul UE pentru Brexit,
Michel Barnier, a spus, la rândul sãu:
“Acum vom ajunge în profunzimea
subiectului, la esenþa acestuia. Tre-

buie sã examinãm ºi sã comparãm
cele douã poziþii, ca sã obþinem un
progres”. Domnia sa a adãugat cã joi
va oferi detalii privind negocierile.

David Davis a îndemnat negociato-
rii din Regatul Unit ºi UE sã realizeze
progrese în rezolvarea aspectelor pri-
vind drepturile cetãþenilor europeni
rezidenþi în Marea Britanie, respectiv
ale britanicilor rezidenþi în UE.

Aceasta este prima rundã de nego-
cieri dedicatã exclusiv stabilirii ter-
menilor ieºirii Marii Britanii din UE,
în condiþiile în care prima rundã, din
19 iunie, a fost organizatã pentru sta-
bilirea calendarului ºi a modalitãþii
de lucru în privinþa negocierilor care
vor avea loc lunar, timp de o
sãptãmânã, la Bruxelles.

Recent, negociatorul-ºef din par-
tea Parlamentului European pentru
Brexit, Guy Verhofstadt, a subliniat
cã negocierile de Brexit trebuie
încheiate pânã în 30 martie 2019, iar
UE nu va susþine extinderea acestui
termen. (A.V.)

BERD a solicitat convocarea
acþionarilor BVB, pentru
completarea boardului

Banca Europeanã pentru Re-
construcþie ºi Dezvoltare
(BERD) a solicitat Bursei

de Valori Bucureºti convocare Adu-
nãrii Generale a Acþionarilor, pentru
alegerea unui administrator, dupã
decesul lui Cristian Micu, potrivit
unui raport publicat de operatorul de
piaþã.

BERD deþine o participaþie de
6,05% din BVB.

ªedinþa Consiliului de Admini-
straþie programatã vinerea trecutã,
cu acelaºi subiect, nu s-a putut þine,
din lipsã de cvorum.

Propunerile fãcute erau Radu

Hanga ºi Mihai Chiºu, însã se
pare cã ultimul fusese respins în
cadrul unui Comitet de nominali-
zare.

În prezent, CA-ul BVB are numai
ºapte membri funcþionali.

Claudia Ionescu, votatã de acþio-
nari în AGA din aprilie, în locul lui
Radu Toia, nu a primit încã avizul
Autoritãþii de Supraveghere
Financiarã (ASF).

CA-ul BVB trebuie sã decidã, în
curând, dacã îi prelungeºte sau nu
mandatul directorului general Lud-
wik Sobolewski, care se încheie pe
21 august. n


